
سیاسی
دوقطبیهایموهومبرایفریبمردمساختهمیشود

سعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: »از »سرهنگ و حقوقدان« تا »جنگ و 
مذاکره«؛ دوقطبی های موهومی که برای فریب مردم ساخته می شود. مذاکره یا جنگ؟ مشخص است کسی جنگ را انتخاب نخواهد کرد. 
جریان انقلابی با ایجاد دوگانه های واقعی مورد نیاز مردم نظیر عدالت یا فساد، دوگانه های واهی جریان تردید را از میان ببرد«.

شنبه۴اردیبهشت1۴۰۰
شماره3192 وطنامروز

بیانیهارتشبهمناسبت
سالروزتأسیسسپاهپاسداران

روابط عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران همزمان 
با سالروز تاسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، بیانیه ای 

صادر کرد. 
در بخشی از این بیانیه آمده است: کارنامه درخشان 
این نهاد انقلابی در 4 دهه گذشته مؤید تلاش مخلصانه و 
مومنانه کارکنان خدوم سپاه با تفکر انقلابی و ولایتمداری 
برای حفظ و حراست از انقلاب و دستاوردهای آن است 
و امروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، ارتش جمهوری 
اسلامی ایران و مجموعه نیروهای مقتدر مسلح کشورمان 
دست در دست یکدیگر چون ید واحده، سربلندی نظام 

و یأس و ناامیدی دشمنان را رقم  زده اند. 

ضربهپاسدارانگمنامامامزمان)عج(
بهباندبزرگقمار

پاسداران گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات 
س��پاه، یک باند بزرگ قمار را در مش��هد شناس��ایی و 
متلاشی کردند. با تلاش پاسداران گمنام امام زمان)عج( 
در سازمان اطلاعات س��پاه استان خراسان رضوی، در 
راستای مبارزه با جرائم سازمان یافته، یک باند بزرگ قمار 
در شهر مقدس مشهد با گردش مالی بالایی معادل چند 
میلیارد تومان، شناس��ایی و متلاشی شد. در این رابطه 
۱۸ گرداننده اصلی باند قمار و ۸۰ نفر از مباش��ران که 
به عنوان قمارباز در این باند فعالیت داشتند، دستگیر و 

تحویل مراجع قضایی شدند. 
همچنین از ۱۰ مکان استقرار و فعالیت این باند،  آلات 
و ادوات قمار، مشروبات الکلی، مواد مخدر، دستگاه های 
کارتخوان فروشگاهی، رایانه و نیز مقادیری مهمات جنگی 

کشف و ضبط شد. 

مقامآمریکایی:
برایعدمترکبرجامتضمین

نمیدهیم
مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا گفت: هیچ تضمین 
کتبی برای ماندن طرف های برجام وجود نخواهد داشت 
اما دس��تورکار مذاکرات وین، تعهد کامل در برابر تعهد 

کامل است. 
به نوشته پایگاه اینترنتی وزارت خارجه آمریکا، این 
دیپلمات ارش��د آمریکایی در پاس��خ به س��والی درباره 
احتمال تضمین واشنگتن درباره پایبند ماندن به توافق 
هس��ته ای با ایران گفت: »درب��اره تضمین کتبی، فکر 
می کنم روشن است که چنین تضمینی وجود ندارد«. 
مقام ارش��د وزارت خارجه آمریکا که بدون فاش شدن 
نامش به س��والات پاسخ می داد، افزود: »این یک تفاهم 
سیاس��ی است که در زمان انعقاد برجام هم روشن بود 
حق مس��تقل هر کدام از مش��ارکت کنندگان است که 
تصمیم بگیرند می خواهند همچنان عضوی از آن باشند 
ی��ا خی��ر«. او در ادامه گفت: »اگر دولت بایدن به درک 
مش��ترکی با ایران و دیگر اعضای ۱+۵ برسد و تصمیم 
بگیرد به برجام برگردد، با حسن نیت خواهد بود و بدون 
دلیل از آن خارج نخواهد ش��د. اما چیزی تحت عنوان 

تضمین وجود نخواهد داشت«. 
مقام آمریکایی توضیح داد: »آژانس بین المللی انرژی 
اتم��ی و ایران تفاهماتی فنی دارند. همچنین انتخابات 
ایران ]نزدیک[ است و به همین دلیل صاحب نظران از 
رسیدن به توافق تا میانه ماه مه  صحبت می کنند. رسیدن 
به توافق تا آن زمان را رد نمی کنم. امید ما این است که 
در اسرع وقت به آن دست یابیم و با نهایت سرعتی که 

بتوانیم پیش می رویم«.

محمدجوادلاریجانی:
روندمذاکراتوینموضعدقیقایران

راهدرمیدهد
رئیس پژوهش��گاه دانش های بنیادی و معاون اسبق 
وزارت امورخارجه گفت: موضع ایران درباره بازگش��ت 
آمریکا به برجام توسط حکومت خوب بیان شد ولی بد 
عمل شد! وقتی که گفته شد »نیاز به جلسه و گفت وگو 
نداریم، آمریکا عمل کند، راستی آزمایی شود، بعد جلسه 
بگذارند« درست و دقیق بود. اما مذاکرات وین تمام این 

مبنا را هدر داده و می دهد!
محمدجواد لاریجانی در بخشی از یادداشت خود در 
خبرگزاری تسنیم نوشت: »وقتی آمریکا از برجام خارج 
شد، جمهوری اسلامی با سرعت تشکیل ۱+4 را متعهد 
شد و این در واقع برجام نیمه جانی بدون آمریکا بود که 
تمام بندهای مربوط به آمریکا از آن باید حذف ش��ود. 
حالا آمریکایی ها هم از همین تکنیک دارند اس��تفاده 
می کنند! یعنی اگر ایران و 4 عضو می توانند اعلام برجام 
۱+4 کنند، آمریکا هم همین را انجام می دهد. آمریکا هم 
4 عضو دیگر بدون ایران درست می کند! مشکل شکلی 
که ایالات متحده دارد »خارج بودن« او از برجام است 
که تقلید از روش ایران را برای او ناموجه می نماید. البته 
اگر در آن موقع ما تعهدی برای خود قائل نمی شدیم 
و صرفا همراهی های داوطلبانه ای را مطرح می کردیم، 
امروز در شرایط قانونی بهتری بودیم. واقعیت تأسف بار 
این اس��ت که برجام متنی است که »چفت و بست« 
حقوقی � جز علیه ایران � ندارد! لذا ورود و خروج آن 
برای همه طرف ها جز ایران هزینه بر نیس��ت! لذا تنها 
پشتوانه حقیقی آن توانمندی های جمهوری اسلامی 

است و بس«.

امضایتوافقایرانوچیننشاندهنده
اقتدارجمهوریاسلامیاست

رئیس کمیس��یون اصل 9۰ مجل��س گفت: امضای 
توافق ایران و چین و تمایل پکن نس��بت به این توافق 

نشان دهنده اقتدار جمهوری اسلامی ایران است. 
حجت الاسلام نصرالله پژمان فر  در گفت وگو با فارس، 
ادامه داد: همانند توافق با چین که قطعا در یک فضای 
تفاهمی با حفظ منافع ۲ کش��ور ادامه خواهد یافت، با 
کشورهای متعدد دیگری از جمله کشورهای همسایه نیز 
می توانیم توافق های زیادی را داشته باشیم و قطعا بازنده 

این بازی اروپایی ها و آمریکایی ها هستند. 

اخبار

گروهسیاسی: »رژیم غاصب صهیونیستی بداند که گروه های 
مقاومت در جای جای کره خاکی در کنار مقرهای شما قرار دارند 
و هر لحظه شما را به افول نزدیک تر می کنند«، این را می توان 
نخستین تهدید جانش��ین جدید فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران علیه رژیم اشغالگر دانست که در مراسم بزرگداشت 

جانشین سابق فرمانده نیروی قدس مطرح شد. 
سردار محمدرضا فلاح زاده پنجشنبه در مراسم گرامیداشت 
شهید سردار سیدمحمد حجازی اظهار داشت: اصفهان در دوران 
انقلاب اسلامی، صفحات زرینی در تاریخ خود به ثبت رسانده 
و مجاهدت های فراوانی را از مردم شهیدپرور این استان شاهد 
بوده ایم. در دوران دفاع مقدس ۲3 هزار ش��هید تقدیم اس��لام 
کرد و سرداران و بزرگانی چون شهید خرازی، شهید همت و 
شهید کاظمی متولد اصفهان هستند. وی افزود: شهید والامقام 
سیدمحمد حجازی نیز از ستارگان مولود اصفهان است که اکنون 
در کنار دیگر شهیدان، میهمان سفره حضرت سیدالشهدا)ع( 
است. شهید سیدمحمد حجازی همچون جدش رسول اکرم)ص( 
معلم و اسوه اخلاق و مروج همه خوبی ها بود. او به وظایفش به 
چشم پست و مقام نگاه نمی کرد، بلکه آنها را مسؤولیت خود در 

قبال مردم و انقلاب می دانست. 
جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
بیان اینکه سردار شهید سیدمحمد حجازی متواضعانه در خدمت 
مردم و اسلام بود، گفت: از ویژگی های بارز ایشان، مردمداری 

بود. وی در س��پاه پاسداران و بسیج مستضعفین به مدت ۱۰ 
سال به مردم خدمت کرد. بسیج سازندگی و گروه های جهادی 
محرومیت زدایی را راه اندازی کرد تا در دورترین نقاط کشور به 
مستضعفان خدمت رسانی شود. وی ادامه داد: روحیه بصیرت ، 
بصیرت افزایی و دشمن شناسی او نیز قابل ستایش است. پیش 
از انقلاب اسلامی، شهید حجازی به مصاف دشمنان خدا رفت و 
این راه را تا شهادت خود ادامه داد. او مدتی هم در سیاه چاله های 
رژیم طاغوت همراه با برادرش شهید سیداحمد حجازی محصور 
ش��ده بود. خاطرات عجیبی را از مبارزات و دوران زندان خود 

برای ما تعریف می کرد. س��ردار فلاح زاده تصریح کرد: وی در 
نخستین روزهای دفاع مقدس، در میدان نبرد حاضر بود و در 
بیشتر عملیات ها همچون خیبر و بدر، در جنوب و غرب ایران 
به مب��ارزه با رژیم بعث  پرداخت. مردم ایران و امت اس��لام از 
داشتن چنین شهید والامقامی به خود می بالند. انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس، چنین سربازانی را تقدیم اسلام کرد و یک بار دیگر، 
وقایع عاشورا را برای امت اسلام زنده ساخت. هیچ کس به خاطر 
خود در میدان های نبرد حاضر نشد. بسیجیان گمنام بسیاری 
بودند که در شب های تیره و تار به مصاف دشمنان رفتند. وی با 

اشاره به اینکه شهید حجازی در همه عرصه ها به مردم خدمت 
می کرد، گفت: سردار حجازی در گمنامی تمام به مدت ۵ سال 
با همان بینش بلند و تفکر متعالی و بصیرت کامل، در سوریه و 
لبنان حاضر شد و به مصاف دشمنان خدا رفت. اگر فرماندهی 
سردارانی چون شهید حاج قاسم سلیمانی و شهید سیدمحمد 
حجازی در مناطق اشغال شده نبود، آمریکای جهانخوار و رژیم 
غاصب صهیونیستی، مجالی به امت اسلام نمی دادند و کشورها 
را یکی پس از دیگری درمی نوردیدند. جانشین فرمانده نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تصریح کرد: همه آن چیزی 
که شهید حجازی را متمایز می کرد؛ ولایت مداری او بود. او تابع 
محض ولایت مطلقه فقیه بود. اگر در تمام میدان های نبرد حاضر 
شد و در عرصه های مختلف فرهنگی و اجتماعی، به کمک مردم 
می شتافت، به تبعیت از رهبر معظم انقلاب و امام خمینی)ره( 
بود. وی افزود: او امام خمینی)ره( و وظایفش را می شناخت و با 
ادامه دادن راه امام)ره(، به وظایفش بخوبی عمل کرد. سردار از 
دوران نوجوانی تا لحظه شهادت به دنبال عملی کردن وظایف 
خود و خدمت به مردم بود. هر کجا وارد می شد، افراد را مجذوب 
خود می کرد. هر روزی که با او بیشتر معاشرت می کردم، عشق 
و ارادتم به ایشان و ولایت بیشتر می شد. او هیچ چیزی را برای 
خود نمی خواست و راضی به رضای خدا بود. در نهایت همچون 
اجداد بلندمرتبه اش، جانش را در راه خدمت به مردم و ولایت 
به اسلام تقدیم کرد. سردار فلاح زاده خاطرنشان کرد: وظیفه ما 
است که از الگویی چون شهید بزرگوار سیدمحمد حجازی درس 
بگیریم. دشمنان انقلاب اسلامی باید بدانند ما وارث پیامبر و 
ائمه مظلوم هستیم. در اوج مظلومیت اما با عزت تمام به مصاف 
ش��ما خواهیم آمد. اگر ما را چندبار قطعه  قطعه کنند و دوباره 
زنده کنند، دس��ت از پیمودن راه اسلام برنخواهیم داشت و به 
مبارزات خود تا لحظه پیروزی اسلام ادامه خواهیم داد. وی در 
ادامه گفت: رژیم غاصب صهیونیستی بداند گروه های مقاومت در 
جای جای کره خاکی در کنار مقرهای شما قرار دارند و هر لحظه 
شما را به افول نزدیک تر می کنند. رژیم صهیونیستی مطابق با 
صحبت های رهبر معظم انقلاب، ۲۵ سال آینده که چند سالی 
از آن هم می گذرد را نخواهد دید. خون شهید حجازی و شهید 
س��لیمانی در رگ های امت اسلام در سراسر جهان به جوش 
آمده و دست از مبارزه برنخواهند داشت. امام خمینی)ره( به ما 
وعده داده که اسلام تمام سنگرهای کلیدی جهان را یکی پس 
از دیگری فتح خواهد کرد و پرچم اسلام در بالاترین قله های 

جهانی به اهتزاز درخواهد آمد. 
جبهههایمقاومتبهمسیرخوددرمبارزهبااسرائیلادامه ■

میدهند
پیش از این سردار سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی، فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران نیز در مراسم تشییع پیکر شهید 
حجازی به اس��تمرار حرکت مقاومت اشاره کرده و گفته بود: 
مسیری را که شهید سلیمانی گسترش داده و شهید حجازی 
ادام��ه داده و ق��ول به پیروزی این راه داده اس��ت با صلابت تا 
رسیدن به حکومت جهانی امام زمان)عج( محقق می شود. وی 
در ادامه افزود: امروز جبهه های مقاومت از ایران ، لبنان ، سوریه ، 
عراق و یمن و فرزندان مقاومت هر روز یک اقدام اساسی مقابل 
دشمنان از جمله آمریکا و اسرائیل انجام می دهند و تا رسیدن 

به حکومت جهانی این راه را ادامه می دهند. 

جانشینجدیدفرماندهنیرویقدسسپاهپاسدارانخطاببهمقاماترژیمصهیونیستی:

کنار تمام مقرهای تان حاضریم
خونشهیدسلیمانیوشهیدحجازیدررگهایامتاسلامدرسراسرجهانبهجوشآمدهودستازمبارزهبرنخواهندداشت

    دشمنان می خواستند پیوند ناگسستنی ارتش با امام، رهبری و مردم را سست کنند   
امیرسرلشکرسیدعبدالرحیمموسوی،فرماندهکلارتشدرحاشیهدیدارباآیتاللهرئیسیدرواکنشبهبرخیاظهارنظرات
حاشیهسازدرروزهایگذشتهگفت:ارتشازهمانروزهایاولپیروزیانقلابتاامروزتحتشدیدترینوپیچیدهترین
هجمههاوعملیاتروانیقرارگرفتهاستودشمنانبهخیالخامخودمیخواستندپیوندناگسستنیارتشباامام،رهبری
ومردمراسستکنندامابهحولوقوهالهیوبادرایتوحمایتحضرتامامخمینی)ره(ومقاممعظمرهبریوبابصیرت
خانوادهارتش،هرگزکوچکترینتوفیقیدراینراهنیافتهاندونخواهندیافت.ویتاکیدکرد:ارتشایمانراسخداردکه
مشروعیت،مقبولیتوموفقیتخودرادرسایهفرماندهیووصلبهکوثرولایتداردوهیچترفندینخواهدتوانستاین
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ارتشفدایملت،مفتخرشدهاست.

گروهسیاس�ی:رئیس قوه  قضائی��ه گفت: گاهی برخی ترک 
فعل ها مش��کلاتی به وجود می آورد که انجام یک فعل به آن 
اندازه مشکل زا نیست و به نظر می رسد باید در کنار دادسرای 
کارکنان، دادس��رایی هم برای »کارنکن��ان« ایجاد و به ترک 
فعل های مسؤولان و دست اندرکاران که با عدم انجام به موقع 
وظیفه در زمان خود فرصت سوزی می کنند، رسیدگی کنیم. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه »هم اندیشی با اساتید، 
صاحب نظران و مدیران ش��بکه بانکی برای بررسی حقوقی و 
قضای��ی موانع تولید در حوزه بانکی«، حمایت از تولید و رفع 
موانع برای رونق تولید را نیاز جدی امروز کشور دانست و گفت: 
همه بخش ها از دستگاه های اجرایی تا نظام بانکی و سیستم 
حقوقی و قضایی باید با اقدام و عمل در مسیر تحقق شعار سال 
حرکت کنند. رئیس قوه قضائیه با تأکید بر لزوم رفع س��ریع 
موانع تولید افزود: بانک ها در رونق تولید و رفع موانع آن نقش 
مهمی دارند و نمونه ای از اقدامات خوبی که در این جهت شده، 
اولویت قرار دادن ارائه تسهیلات برای تولید ماسک و تجهیزات 
پزش��کی مورد نیاز در دوره ش��یوع کرونا و ارائه تسهیلات به 
تولیدکنن��دگان لوازم خانگی در مقطع قطع همکاری برخی 
ش��رکت های خارجی به خاطر تحریم هاست. آیت الله رئیسی 
اظهار داشت: در سال های اخیر کارخانه ها و کارگاه های زیادی 
به تملک بانک ها درآمدند، فارغ از اینکه بانک ها در تعطیلی یا 

نیمه تعطیلی آنها نقش داشته اند یا این 
مشکل به دلایل دیگری به وجود آمده، 
این وظیفه بانک هاست که همت خود 
را صرف رونق دوباره این واحد ها کنند. 
وی اف��زود: بانک ها برای راه اندازی این 
واحد ه��ای تولیدی امکاناتی دارند که 
بخش خصوصی از آنها برخوردار نیست 

و حتی اگر بانک ها بخواهند این واحد ها را واگذار هم بکنند به 
سود آنهاست که چراغ تولید آنها روشن باشد. 

»ش��فافیت در دریافت س��ود و جرایم آن« از دیگر نکات 
مورد تأکید رئیس دستگاه قضا بود. آیت الله رئیسی در این باره 
گفت: الان مشخص نیست برخی مشتریان در چه فرآیندی 
جریمه سود پرداخت می کنند و برای روشن شدن مساله باید 
پرداخت تس��هیلات و سود آن شفاف باشد. وی افزود: طبق 
قانون، بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار مرجع تعیین نرخ 
سود بانکی هستند و هیچ بانکی نباید خارج از ضوابط و بیش 
از میزان تعیین ش��ده سود بگیرد. رئیس قوه  قضائیه در ادامه 

متذکر شد این حرف درستی است که 
بانک مرکزی باید در تعیین نرخ همه 
مقتضیات و مبانی شرعی و قانونی را 
م��د نظر قرار دهد ام��ا پس از تعیین 
و ابلاغ نرخ س��ود، رقم اعلام شده باید 
ملاک عمل قرار گیرد. آیت الله رئیسی 
بر همین اساس خاطر نشان کرد هم 
در بخش��نامه صادره و هم بر اساس رای وحدت رویه دیوان 
عالی کشور هیچ یک از واحد های قضایی و قضات اجازه ندارند 
ضامن اجرای سود غیرقانونی در رسیدگی به دعاوی مطرح شده 
در این باره باش��ند. وی در ادامه بانک ها را نظام مورد اعتماد 
حاکمیت خواند و گفت: پشتیبانی از تولید و حکمرانی در حوزه 
بانکی اقتضا می کند که بانک ها به دنبال سوداگری و ورود به 
بازار ملک، طلا و ارز و خودرو نروند. رئیس دستگاه قضا افزود: 
انتس��اب بانک ها به حکومت ایجاب می کند آنها حقوق عامه 
را رعایت کنند و در مقام امانت دار پول مردم، این سپرده ها، 
س��رمایه ها و نقدینگی را به جای آنکه صرف سودآوری برای 

خود کنند به سمت تولید سوق دهند. آیت الله رئیسی توجه 
به مالیات تنظیمی برای کنترل نقدینگی را نیز مورد تأکید قرار 
داد و گفت: مالیات نباید فقط برای کسب درآمد به منظور رفع 
مشکلات دولت باشد، بلکه می تواند ابزاری برای تنظیم گری 
در نظام اقتصادی باشد. رئیس دستگاه قضا افزود: کسی که 
به دنبال س��فته بازی در بازار می رود باید مالیاتی متفاوت از 
یک تولیدکننده پرداخت کند. آیت الله رئیسی درباره پرداخت 
تسهیلات به مردم نیز اظهار داشت: مردم باید به تسهیلات 
دسترسی داشته باشند اما اینکه چگونه می توان مشکلات در 
این حوزه را حل کرد نیازمند تدبیر جدی اس��ت. رئیس قوه 
 قضائیه در ادامه افزود: گاهی برخی ترک فعل ها مشکلاتی به 
وجود می آورد که انجام یک فعل به آن اندازه مشکل زا نیست 
و به نظر می رس��د باید در کنار دادسرای کارکنان، دادسرایی 
ه��م برای »کارنکنان« ایجاد و به ترک فعل های مس��ؤولان 
و دس��ت اندرکاران که با ع��دم انجام به موقع وظیفه در زمان 
خود فرصت سوزی می کنند، رسیدگی کنیم. آیت الله رئیسی 
در بخش پایانی سخنانش تأکید کرد: در سال جاری باید با 
کار و ت��لاش مضاع��ف برای حمایت از تولید و رفع موانع آن 
تلاش کنیم و با نیروی انسانی کارآمد و نخبگانی که در کشور 
داریم و با استفاده از ایده ها و نظرات اندیشمندان علم اقتصاد 
و ظرفیت های موجود در کشور می توانیم به موفقیت برسیم.

رئیسدستگاهقضابااشارهبهمشکلاتناشیاز»ترکفعل«مسؤولان:

باید دادسرایی برای »کارنکنان« ایجاد کنیم

گروهسیاس�ی: دولت روحانی به ۲ بخش تقسیم می شود؛ 
در بخش اول دولت او با شرط رفع تحریم ها، وعده گشایش 
اقتص��ادی م��ی داد و در بخش دوم با اس��تناد به عدم رفع 
تحریم ها، محقق نشدن وعده هایش را توجیه می کرد. برای 
نمونه چندماه پیش بود که در پاسخ به اعتراض ها پیرامون 
محقق نش��دن وعده ه��ای انتخاباتی اش در س��ال 96 این 
وعده ها را مربوط به شرایط سال 9۵ دانست و محقق نشدن 
وعده ها را امری طبیعی دانست و حتی در ماه های گذشته 
بارها شرایط موجود کشور را نیز نشان از کارآمدی مدیران 

دولتی اش دانسته است. 
به گزارش »وطن امروز«، جمله س��ازی دولت با تحریم ها 
حتی در ۱۰۰روز پایانی ریاس��ت جمهوری روحانی نیز تمام 
نمی شود. او که با وعده رفع تحریم ها راهی پاستور شده بود و 

همواره سعی می کرد با نسبت دادن منتقدانش به طرفداری 
از تحریم برای خود حاش��یه امنی بسازد، حالا و در ماه های 
پایان ریاست جمهوری اش کماکان از کلیدواژه »تحریم« برای 
توجیه وضعیت موجود استفاده می کند. روحانی البته علاقه ای 
به پاسخ دادن به این پرسش ندارد که اگر قرار بر ادامه یافتن و 
تقویت شدن تحریم ها )به ادعای شخص رئیس جمهور( بود، 

چه دلیلی برای انتخاب او از سوی مردم وجود داشت. 
با این حال نگاهی به مواضع روحانی در سال9۲ موید این 
نکته است که وی در تبلیغات انتخاباتی اش همواره سعی داشته 
با تفکیک میان ۲ مفهوم »تحریم« و »کارآمدی« بخش قابل 
توجهی از مشکلات را ناشی از مفهوم دوم دانسته و ادعا کند 
حتی در صورت ادامه یافتن تحریم ها نیز برای بهبود شرایط 
کش��ور برنامه دارد؛ ادعایی که البته در روزهای پایانی دولت 

و پس از آنکه ۸ سال سرمایه و انرژی کشور صرف مذاکرات 
شد، از آن اعلام برائت کرده و منتقدان را به عدم فهم صحیح 

نتایج تحریم ها محکوم می کند. 
روحانی روز پنجشنبه در حاشیه مراسم افتتاح طرح های 
ملی کشاورزی با اشاره به تاثیرگذاری تحریم های آمریکا اظهار 
داشت: یک عده ای آشنا نیستند و درصد درست می کنند و 
می گویند 3۰ درصد مشکلات از تحریم است و بقیه مشکلات 
از مدیریت اس��ت که این حرف کاملا غلط و نادرست است. 
آنها نمی دانند تحریم در چه زمینه هایی تاثیرگذار اس��ت و 
چه مشکلاتی ایجاد می کند و نمی دانند کل تولید در بخش 
کشاورزی و در بخش صنعت اگر نهاده های لازم و مواد اولیه 
را نتوانیم به موقع وارد کنیم، متوقف می شود. رئیس جمهور 
ادامه داد: تحریم بر تولید، صادرات و واردات ما تاثیرگذار است 
و به این مناسبت از وزارت امور خارجه و سایر دستگاه ها که 
در کن��ار این وزارتخانه در وین تلاش کردند برای اینکه این 
تحریم را بشکنند، تشکر می کنم. روحانی در ادامه خاطرنشان 
کرد: تحریم یک ظلم بزرگ بر ملت بزرگ ایران است و ما آن 

لحظه ای که ببینیم طرف مقابل ما برای اجرای قانون و مقررات 
آماده شده است، یک لحظه صبر نمی کنیم. حالا مخالفان هر 
چه می خواهند بگویند. هر چقدر زور و بلندگو داشته باشند، 
ما زمانی که ببینیم حق مردم ایران را می توانیم بگیریم، من 
به عنوان رئیس جمهور یک آن و یک لحظه معطل نمی کنم 
و همان موقع این کار را انجام خواهم داد. حالا یک عده  هم 
که ناراحتند ناراحت باشند، به ما ربطی ندارد. وی اظهار داشت: 
مردم بدانند تحریم در تولید تخم مرغ و مرغ و تولیدات دام 
چه تاثیری می گذارد. تحریم بر خیلی بخش های کشاورزی 

تاثیر می گذارد. 
روحان��ی پیش از این نیز در س��ال های ابتدایی دولتش 
ادعاهای اینچنینی را مطرح کرده بود و در مشهورترین مورد 
حتی حل مشکل آب خوردن را نیز منوط به انعقاد برجام کرده 
بود. عاملیت بخشی حداکثری به تحریم ها و نادیده گرفتن نقش 
مدیریت دولتی در شکل گیری بحران دقیقا چیزی بود که او در 
مواضع سال9۲ خود به آن نقد می کرد. با این اوصاف آیا روحانی 

در سال۱4۰۰ مشغول مناظره با روحانی سال9۲ است؟
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